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Tudományegyetem 
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és nemzetközi láthatóságának 
növelésére fókuszál.



„Nincs forradalom.” „zökkenőmentes az őr-
ségváltás.” ez az üzenete annak, hogy 2018 
eleje óta a Szegedi tudományegyetem bú-
csúzó és leendő rektora is részt vesz a kabi-
net és a szenátus ülésein, vagy együtt jelenik 
meg például a tavaszi állásbörzén és a hason-
ló rendezvényeken, közösen tárgyal mondjuk 
a kínai delegációval. Így aztán természetes, 
hogy a két professzort, a rektori megbízatá-
sa utolsó heteit töltő Szabó gábort és az Szte 
kormányrúdja átvételére készülő Rovó Lászlót 
közös interjúra, a 2018. július 1-jei fordulattal 
kapcsolatban számvetésre és jövőbe nézésre 
kérte a Szegedi egyetem magazin.

Őrségváltás 
az egyetemen

– Szeged város költségvetésénél jóval nagyobb a Szegedi Tudomány-
egyetem büdzséje. Ugyanakkor a gazdálkodás feltételrendszere az el-
múlt 8 évben „hullámzott”. A változó feltételek közepette dolgozva 
mely eredmények elérésére büszke? 
Prof. Dr. Szabó Gábor: – Olyan nehéz időszakon mentünk keresz-
tül, amelyek szerénységre ösztönöztek a célok kitűzésében is. Így 
aztán eredmény az is, hogy egyben maradt az egyetem közös-
sége, nem hullott szét az intézmény marakodó karok halmazára, 

Iránytűjük „az szte érdeke”
Ha az ember azt csinálja, amit szeret, akkor so-
hasem dolgozik… A Konfuciusznak tulajdonít-
ható megállapítást igaznak érzi a fül-orr-gégész 
professzor Rovó László és a lézerfizikus akadémi-
kus Szabó Gábor is. De mit szól a napi 10–12 órás 
munkanaphoz a család? Miként töltődik föl a 
professzor? A kötelezettségek, feladatok és kedv-
telések erdejében mi jelent iránytűt? 

– Nálam a család „apraja” már kirepült a fészekből, a 
legkisebb is a minap múlt 30 éves. Igaz, már az aka-
démiai székfoglalóm idején is megköszöntem a fele-
ségemnek, hogy 25 éven át fenntartotta a látszatot a 
gyerekeinknél, hogy apjuk is van… Úgy gondolom, 
hogy ha valaki valamit el akar érni – mindegy, hogy 
lézerfizikus vagy fül-orr-gégész – annak olyan elhi-
vatottsággal kell dolgoznia, ami nem fér bele a 8 órás 
munkaidőbe – vélekedett Szabó Gábor. – Esetemben 
a feltöltődést a rektori feladat időszakában az jelen-
ti, hogy időnként fizikával foglalkozom – nagy-nagy 
örömmel, hiszen ez a valódi hivatásom és a hobbim. 
– Eddig igyekeztem úgy irányítani a karrieremet, hogy a 
családban se legyen senkinek hiányérzete. Megszoktam 
már: tudománnyal, kutatással, a klinika igazgatásával, 
sebészettel, posztgraduális oktatással foglalkozni 10–
12 órás munkanapot jelent – nézett vissza Rovó László. 
– A rendelkezésre álló szabadidőmben régebben sokat 
olvastam. Manapság aktívan sportolva – például síe-
lés vagy terepfutás közben – igyekszem átgondolni a 
dolgokat és feltöltődni. Tudom, eddigi időbeosztásomat 
fel kell adni, karrieremet háttérbe kell helyeznem, mint 
minden korábbi rektornak, aki a „szegedi egyetem ér-
dekét” tekintve vállalta a feladatot.

Újszászi ilona

BoBkó Anna 
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Az SZTE egy olyan óriási hajó, amit lehet 
és kell kormányozni, és fordulóképes is, 
tehát nem úgy kell vezetni, mint egy 
hullámok között bukdácsoló 
motorcsónakot. 

Prof. Dr. Szabó Gábor
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szolgáltató egyetem–a hallgatókért
A középkor első egyetemei a tanárok és a diákok közössé-
gét jelentették. Egy modern universitas rektora mennyi-
ben támaszkodhat a hallgatókra, illetve az e közösséget 
képviselő EHÖK-re? 

– Néhány perrel a hátunk mögött furcsa lenne azt mondani, hogy 
az együttműködésünk zökkenőmentes volt, ám csak a szépre em-
lékezem… – nézett vissza Szabó Gábor. – A modern egyetem 
szolgáltat – a hallgatóknak is. Saját hallgatóim a megmond-
hatói, hogy véleményük alapján változtattunk még hálótervet 
is… Tehát a hallgatókkal jó a kapcsolatom, örömmel dolgozom 
a körükben, őket első éves koruktól kezdve kollégának tekintem. 
Az egyetemi szintű tudásátadás nem egyirányú folyamat: jó mi-
nőségű SZTE-diploma a hallgató és oktató közös munkájának az 
eredménye. Kulcskérdés a tehetséggondozás, mert önmagában is 
a szegedi egyetemre vonzza a tudásra szomjas és tanulásra kész 
fiatalokat, e korosztály elitjét.
– A hallgatói képviselettel rektorjelöltként beszélgetve elmond-
tam, hogy az egyik ok, ami miatt létezik az egyetem: maguk a 
diákok – utalt kiindulópontjára Rovó László. – A hallgatók vé-
leménye, jóléte rendkívül fontos, az itt eltöltött 3–5–9 évüknek 
az emlékei hatással lehetnek az egyetem jövőjére is. Az egyetem 
működésének hallgatóorientált területein hozott döntéseknél 
tekintettel kell lenni a képviseletük véleményére, míg egyéb té-
makörökben az összérdek számít. Őszintén remélem, ha a hall-
gatók is érzékelik: jobb kollégiumokban élhetnek, jobb oktatási 
feltételeket kapnak, jobbak lesznek az ösztöndíjaik és a sporto-
lási lehetőségeik, akkor a jelenlegi átpolitizáltságból átfordul 
a képviseletük is abba az irányba, amelyben fókuszba kerül az 
universitas.

hanem – legalábbis jó néhány társintézményhez képest – 
itt jól érzékelhető a belső szolidaritás. Eredmény az is, hogy 
a karok között fejlődött a tudományos együttműködés, ki-
alakultak olyan multidiszciplináris projektek, amelyek egy-
beesnek a fenntartó céljaival, és ilyen előzmények után 
szállhattunk be az Új Nemzeti kiválósági Programba. fontos 
célom volt, hogy az egyetem aktuális financiális problémá-
it ne észleljék a betegek és a hallgatók. Ennek megvalósí-
tása nem kis erőfeszítésbe került, de sikerült. lényegesnek 
tartom, hogy az egyetemünk szenátusa a kritikus helyze-
tekben is egységes maradt, így meg lehetett kötni azokat a 
kompromisszumokat, amelyekre szükség volt, hogy eljus-
sunk a máig. 
– A 2018 nyarán induló időszak céljai eléréséhez milyen indiká-
torokat rendel?
Prof. Dr. Rovó László: – A legfontosabb indikátornak az 
egyetemi költségvetés egyensúlyba kerülését tekintem. Az 
intézményi gazdálkodás alapját jelenti a hallgatók száma 
utáni állami normatíva, illetve a diákok által befizetett ön-
költségi díj. lényeges, hogy a karok saját stratégiai tervet 
dolgozzanak ki, jelöljék meg a forrásokat például annak ér-
dekében, hogy hallgatói létszámukat 10 százalékkal növel-
ni tudják a közeljövőben. kulcskérdés egy állami fenntartású 
egyetemnél a kormányzati támogatás mértéke, így aztán a 
fenntartó által kitűzött célok eléréséhez rendelt indikátorok 
teljesítésére is tekintettel kell lennünk. Az állami támoga-
tás ugyanis kompetitív forrás, amelynek elnyeréséért más 
egyetemekkel együtt versenyzünk. A rektor részéről aktí-
vabb szerepvállalásra van szükség, hogy belül minden egy-
ség úgy érezze: az egyetem mozaikképének kiegyenlített 
színesítéséért és fejlesztéséért dolgozik, miközben a kor-
mányzat felé demonstrálja, hogy az SZTE célja: egy regio-
nális szerepkörű egyetemből európai szinten is mértékadó, 
élvonalba tartozó intézménnyé fejlődni.
– A hazai felsőoktatási intézmények működésében jelentős 

21 000
eGyetemi haLLGató

15% KüLföLDi 
haLLGató
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prof. dr. szabó gábor (1954)

okleveles fizikus (JATE, Szeged)

Tudományos fokozat: az MTA rendes tagja (2010)

Munkahely: SZTE, Optikai és Kvantumelektronikai Tanszék

Beosztás: egyetemi tanár, rektor (2010. július 1. – 2018. június 30.)

Tudományos érdeklődés, fő kutatási területek: fotoakusztikus spektroszkópia 
és alkalmazásai, ultragyors lézerspektroszkópia, femtoszekundumos impulzu-
sok előállítása, nemlineáris optika, lézerek orvosi alkalmazásai. Az MTA–SZTE 
Fotoakusztikus Kutatócsoport vezetője.

Tudományos közlemények: nemzetközi folyóiratokban: 270, nemzetközi konfe-
renciákon: 165, magyar nyelvű közlemények: 61; hivatkozások (önhivatkozások 
nélkül): 2089; szabadalmak: 14 magyar, 5 USA, 3 német.

A földgázban kénhidrogén mérésére alkalmas műszerük több tengeri fúróplat-
formon működik a nap 24 órájában. A klímamodellezést is segítheti a légköri 
vízgőz mérésére alkalmas berendezésük.

2007 óta a Magyar Innovációs Szövetség elnöke.

prof. dr. rovó László (1965)

általános orvos (Szegedi Orvostudományi Egyetem), fül-orr-gégész, 
audiológus, foniáter szakorvos

Munkahely: SZTE, Fül-orr-gégészeti és Fej-nyaksebészeti Klinika

Beosztás: egyetemi tanár (2012–), klinikaigazgató (2012–), rektor (2018. 
július 1. –)

Tudományos érdeklődés, fő kutatási területek: fül-orr-gégészet, fej-nyakse-
bészeti onkológia, gégeszűkületek sebészete, cochlearis implantatio, fül-orr-
gégészeti, neurológiai kórképek. Orvosi praxisában elvégzett műtétek száma: 
több mint 12 ezer.

Tudományos közlemények: Összes tudományos és felsőoktatási közlemény szá-
ma: 213, tudományos közleményekben leírt új műszerek: 3 db, új műtéti el-
járások: 15 db; közleményeinek és alkotásainak független idézettségi száma: 
234; összesített impakt faktor: 51 229; szabadalmak: 2 magyar, 1 nemzetközi.

Hazánkban először hajtott végre Baha-műtétet egy felnőtt betegen (2009). 

A Haszon Magazin beválasztotta az orvos TOP100 közé (2016).

változást hozott a kancellári rendszer bevezetése. Tapasztalatai sze-
rint milyen nehézségekkel és előnyökkel járt ez a fordulat? 
■ Szabó Gábor: – A kancellárok érkezésére árnyékot vetett, 
hogy hangsúlyozottan kívülről jöttek, ezért az egyetemi köz-
vélemény és az akadémiai közösség gyanakvással fogadta 
ténykedésüket. E funkció fenntartása rendjén való, ha kivá-
lasztásukba bekapcsolják az intézményeket, például – ahogy 
azt az utóbbi időszakban tapasztaltuk – a rektori konferencia 
delegáltjait. Ezzel ugyanis megteremtődnek az együttműködés 
feltételei. Az SZTE másodjára kinevezett kancellárjával együtt-
működésünk kiegyensúlyozott: a másik fél számára szükséges 
információkat megosztjuk egymással, sokszor vitatkozunk, de 
mindig kompromisszumra jutunk az egyetem számára lényeges 
kérdésekben. fontos hangsúlyozni, hogy nálunk nem jött létre 
kancellária, az SZTE igazgatóságai olyan szakmai szervezetek 
lettek, amelyek egyaránt reagálnak a kancellártól és a rektor-
tól érkező kérésekre, és szakmai munkájukkal részt vesznek a 
döntések megalapozásában. 
■ Rovó László: – kiemelkedően jónak minősíthető országos 
szinten is az SZTE rektorának és jelenlegi kancellárjának az 
együttműködése. Ez eredményezte, hogy például sok párhu-
zamosság megszűnt, jelentős fejlesztési források érkeztek az 
egyetemre. Jómagam ezt az irányt szeretném folytatni. Bo-
nyolult módon összekapcsolt és összetett hálózati rendszer a 
szegedi egyetem, amelyet a rektornak és a kancellárnak egy-
mással harmonikus mozgásban kell vezetnie. Ez azt is jelenti, 
hogy például az akadémiai szféra terveit képesek legyünk gaz-
dasági számításokkal alátámasztani.
– „Kell egy csapat!” – szokták mondani a sikerorientált vezetők.
■ Szabó Gábor: – Büszke vagyok mindkét csapatomra. köszö-
nöm mindkét ciklus rektor hel yet teseinek a munkáját: jól telje-
sítettek, miközben szakmailag is előrehaladtak. Büszke vagyok 
arra is, hogy a nők olyan arányban kaptak itt lehetőséget, mint 
sehol máshol a hazai egyetemeken. 
■ Rovó László: – Úgy gondolom, hogy a hatékony rektori 
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A hiányzó 
középkorosztállyal 
jellemezhető 
utánpótlási 
helyzeten 
magyar és 
külföldi 
kutatók és 
munkacsoportok 
ide csábításával 
szeretnénk 
fordítani. ezzel 
újraértelmezzük 
az egyetem 
kiválóságát.
Prof. Dr. Rovó László



működés feltétele egy erős tagokból álló, hatékony 
kabinet fölállítása, ám az egyeztetési folyamat akár 
június végéig is eltarthat. Elképzelhető, hogy a fej-
lesztési feladatok koordinálására külön személyt 
kérek föl. Elkezdtük az oktatási potenciál és szer-
kezet, az oktatói terhelés és a szakok versenyké-
pességének a felmérését, át szeretném világítani a 
kutatói hálózatot, hogy láthatóvá váljanak az erős 
és a megerősítésre váró csomópontok. 
– Mit tart a három legfontosabb kihívásnak, amivel az 
SZTE-nek meg kellett, illetve majd meg kell küzdenie 
rektori hivatali ideje alatt?
■ Szabó Gábor: – A legnagyobb kihívás, a gazdál-
kodás nehézségei, legalább háromszor jelentkez-
tek két rektori ciklusomban. Indulásakor a Széll 
kálmán Terv számunkra váratlanul elvonásokat 
hozott, ki kellett védeni a létszámleépítés veszé-
lyét, ami megzavarta volna az intézmény működé-
sét. Áthúzódó problémát jelentett az egészségügyi 
finanszírozásbeli negatív egyenlegünk. Ennek okai 
közül a belsőket igyekeztünk megszüntetni, de a 
külső problémák fölött nem rendelkeztünk kont-
rollal. Mindezek közepette kellett felkészülnünk az 
utóbbi két évet jellemző „kellemes gondok” kezelé-
sére: sikeres pályázataink megvalósítására. 
■ Rovó László: – A korábbi problémák megoldá-
sa versenyhátrányba hozta a Szegedi Tudomány-
egyetemet. A legégetőbb feladat a legnagyobb 
költségvetésű egység, a klinikai központ gazda-
sági konszolidálása, mert ennek megoldása nél-
kül az egyetem gazdálkodása instabil marad. Az 
SZTE kutatási-fejlesztési potenciálja alapján, a kli-
nikai fejlesztésekkel, az ElI-AlPS kutatóközpont 
körüli Science Park kialakulásával, továbbá a böl-
csészettudományi és a művészeti kari infrastruk-
túra modernizálásával jó esélyünk van arra, hogy 
megfeleljünk a XXI. században az egyetemi okta-
tással és kutatással, a művészeti tevékenység tá-
mogat á sáva l 
kapcsolatos ki-
hívásoknak. 

Az SZTE új rektorának
öröksége, hogy tudós
társaival jó választ
adjon a kérdésre:
Miként lehet a most
rendelkezésre álló
pénzforrást úgy
felhasználni, hogy
azzal megteremtsék
a 2020 utáni kutatói
támogatás lehetőségét is?

2210
eGyetemi oKtató 
éS Kutató
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Az egyetem jövőjét 
meghatározó 
beruházások
a 2017. év a pályázatoké volt, azok megvalósítása a következő 3–4 évben 
kiemelt figyelmet, elkötelezettséget és kapacitást igényel a Szegedi tudo-
mányegyetem munkatársaitól. a pályázati vállalások beindítása mellett 
kormányzati forrásokat is nyert az Szte. ezek mindegyike illeszkedik az in-
tézményfejlesztési tervhez. Összegzésre az Szte kancellárját, dr. Fendler 
Juditot kértük.

a z infrastrukturális és esz-
közfejlesztések egyik eleme 
az Szte zeneművészeti Kar 

száz éve várt felújítása, bővítése, 
ami magába foglal egy kiemel-
kedő akusztikájú kisebb kon-
certtermet is – tudtuk meg dr. 
Fendler Judittól. a Szegedi tudo-
mányegyetem kancellárja hoz-
zátette: – a Fül-orr-gégészeti 
Klinika bővítése, felújításának 
szükségessége mindazok szá-
mára evidencia, akik maguk vagy 
gyermekük betegsége kapcsán 
megtapasztalhatták a zsúfolt, 
méltatlan körülmények között 

végzett heroikus munkát, amit a 
klinika dolgozói végeznek. mind-
két fejlesztés primer módon 
szolgálja a város és a régió igé-
nyeit is.
kiemelt jelentőségű az egész-
ségügyi ellátás szempontjából, 
hogy az SZTE számára lehetővé 
válik a képalkotó diagnosztikai 
eszközpark teljes megújítása, en-
nek révén pedig, az ellátás szín-
vonalán túl, a kutatási projektek 
és a térítéses betegellátás lehe-
tőségei is megnövekednek. 
A vadonatúj klinika, a „vUk” mel-
lé tervezett fejközpont felépítése 

Széchenyi 2020 pályázatok 
(2018. május 15-i állapot)

Cél A támogatás összege
Egészségfejlesztés:  4,12 Mrd Ft
Oktatásfejlesztés: 14,49 Mrd Ft
K + F + I:  29,75 Mrd Ft

összesen: 48,36 Mrd Ft

30 efoP

60 GinoP

1KehoP

13.

GAjzer erzsÉBeT

BoBkó Anna 
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A fejlesztések 
révén 

növekedhet 
az SZTE 

nemzetközi 
láthatósága
Dr. Fendler Judit 

kancellár
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Tisza

Állam- és
Jogtudományi Kar
fejlesztése

650 millió Ft

Zeneművészeti Kar fejlesztése

3,0 milliárd Ft

Fül-orr-gégészeti és
Fej-nyaksebészeti
Klinika fejlesztésére

1,1 milliárd Ft

Diagnosztikai
képalkotó berendezés

4,8 milliárd Ft

„Fej”-központ kialakítására

9,0 milliárd Ft

Infektológiai Klinika és
Oktatóközpont
kialakításának előkészítése

76 millió Ft

ELI-ALPS  Science Park
területének előkészítésére

1,75 milliárd Ft

Hó
dm
ez
őv
ás
ár
he
ly

Szeged egyetemi
konferenciaváros
(2018 június – október)

4 kongresszus

3 nyári egyetem

„Szeged
a legszebb
egyetemi város“

„Az SZTE-é
a legszebb
egyetemi
campus“

2017– eduline.hu

Az SZTE kutatás-fejlesztés-innováció portfóliója:
• 35 közös fejlesztés
   ipari partnerekkel
• 250 K+F szerződés (2013–2017)
• 1,0 Mrd Ft bevétel/év
• 2 SZTE tanúsító védjegy

• 43 szabadalom
• 16 know-how
• 102 ipari partner
• 13 hasznosítási szerződés

Budapest

SZEGED

HÓDMEZŐVÁSÁRHELY

150 km

Szeged Az egyetem: város a városban

Időzóna 
CET (UTC+1)

É
K
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SZEGED

26
 km

HÓDMEZŐVÁSÁRHELY

S Z E R B I A

Kari épületek eLI aLPS
Fejlesztési 
projektek zöldterület

Rektori 
Épület

Hódmezővásárhely

– azon túlmenően, hogy európai szinten kiemelkedő szak-
mai központ jön létre, ahol a fejjel foglalkozó szakmák, a di-
agnosztika és az onkológiai kezelés kapnak helyet – lehetővé 
teszi a klinikai ellátások racionalizálását, a betegutak hatéko-
nyabbá tételét, így a gyógyítás színvonalának és betegbarát 
voltának javítását. A tudományos beruházások közül kiemel-
kedik az ElI lézerközpont melletti Science Park kialakítása.
– A beruházás első lépése az, hogy a területet alkalmas-
sá tegyük arra, hogy kutatás-fejlesz  tésben erős beruházók 
települ hessenek a Park területére, illetve az egyetem ilyen 
irányú terveit is megvalósíthassuk – mondta dr. fendler Ju-
dit. A kormány által rendelkezésre bocsátott forrás lehetővé 
teszi, hogy meginduljon a terület lőszermentesítése, régésze-
ti feltárása és a beruházás előkészítése. Ezek az országos 
és európai szinten is kiemelkedő beruházások az egyetem 
nemzetköziesítési céljait is szolgálják. A fejlesztések révén 
növekedhet az SZTE nemzetközi láthatósága, emelkedhet a 
külföldi hallgatók és kutatók száma.

KiemeLt 
növeKeDéSi 

zóna

Hódmezővásárhely

1183

városi rang

1246

15. század

mezővárosi rang

1437

Szeged

166 ezer

3. 
legnépesebb 

város

2. 
legnagyobb 

területű település

46 ezer

483 km2281 km2

első  írásos emlék

tram–train 
(Szeged–Hódmezővásárhely)

25 perc
(várható átadás: 2019)

Szeged–Hódmezővásárhely

75 perc

45 perc

40 perc

35 perc

13



Realisztikus 
romantika

munkaidejükben egyetemistákat oktatnak, gyógyíthatat-
lan betegségek ellenszerét keresik, innovatív találmányok 
megálmodói, vagy éppen a világűr rejtelmeit kutatják. mi-
re cserélik a fehér köpenyt munka után? Hogyan töltik sza-
badidejüket a Szegedi tudományegyetem oktatói, kutatói? 
„tudós hobbik” rovatunkban Datki zsoltot, a Szegedi tudo-
mányegyetem Általános Orvostudományi Kar Pszichiátriai 
Klinika neurobiológusát kérdeztük.

BoBkó Anna

Gyermekkora óta a westernfilmek szerelmese 
Datki Zsolt. Az SZTE Általános Orvostudomá-
nyi Kar Pszichiátriai Klinika neurobiológusa a 
tótkomlósi lövészklub tagjaként eleveníti fel 
a misztikus vadnyugatot szabadidejében. A 
munkás órákban pedig az Alzheimer-kór és 
biokémiai hátterének feltárása, megértése, 
modellezése a feladata. 

A küzdelem, a harc 
testesíti meg 
a becsületet
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– Mióta űzi a hobbiját?
– A vadnyugat kalandos és ro-
mantikus, de egyben kemény 
törvények által formált világa 
azóta vonzott, amióta tudatom-
ra ébredtem. édesapám kétéves 
koromtól vitt moziba, régi, klasz-
szikus westernfilmekre. Akkor 
Erdélyben még nem volt más 
ablak a nagyvilágra, csak havon-
ta egy film a mozivásznon. Mos-
tanra az álomból valóság lett, és 
a tótkomlósi lövészklub tagjaként 
fesztivál jelleggel minden évben 
felelevenítjük a vadnyugatot.
– Miért szereti, milyen pluszt ad?
– Az én világnézetemben, talán 
székely mivoltomból fakadóan, 
mindig is a küzdelem és a harc 
testesíti meg a becsületet. Ter-
mészetesen ez itt jó értelemben 
azt jelenti, hogy soha ne torpan-
jak meg a kihívásoktól, valamint 
azt is, hogy becsüljem az ar-

ra méltó embertársaimat. Szá-
momra a vadnyugat történelme, 
jelképei és misztikuma ezt teste-
síti meg.
– Mi a legemlékezetesebb élménye 
a hobbijával kapcsolatban?
– kitörölhetetlen érzést adott 
a z a pi l lanat , amikor apu-
kám közölte, hogy a kedvenc 
westernszínészem a valóságban 
nem halt meg, hogy a film csak 
játék. Így egy életre szóló játék is 
maradt…
– Mi a kutatási területe?
– A kutatási területem az Alz-
heimer-kór és biokémiai hát-
terének feltárása, megértése, 
modellezése. Munkatársak, sej-
tek, mikroszkópok, labornyüzs-
gés, néha elmélkedés, vagyis 
egyfajta romantikus realizmus 
vesz körül minden nap. Jelenleg 
a gasztrointesztinális motilitás 
mérésével foglalkozom neuro-

pszichiátriai kórképekben, kü-
lönös tekintettel a szorongásos 
tünetekre. Ok-okozati összefüg-
géseket és/vagy párhuzamokat 
keresünk a mentális betegségek 
és az emésztőrendszer elektro-
mos aktivitása között. Meggyő-
ződésünk, hogy a szomatikus 
(testi) rendellenességek képesek 
befolyásolni az egyének érzelmi 
és szellemi hangulatát, valamint 
ezen paraméterek mérése diag-
nosztikai jelentőségűvé is válhat.
– Van-e összefüggés a munkája és 
a hobbija között?
– közvetlen összefüggés nincs 
a szakmám és a hobbim között, 
de jobb is ez így, mert két külön 
világ a kettő, és én kedvemre jö-
hetek-mehetek köztük. A kuta-
tással ellentétben a hobbim egy 
realisztikus romantika.
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Új éLőLéNyt 
fedezett fel az 
szte öregdiákja

  Kósa Boglárka

A mexikói Yucatán állam víz alatti barlangjainak ge-
rinctelen élőlényeit kutatja Angyal Dorottya zooló-
gus. A szegedi egyetem öregdiákja a közelmúltban 
kutatócsoportjával egy új vakrákfajt fedezett fel. 
– Egy 2016-os expedíción olyan rákfajra lettem fi-
gyelmes, amelyet korábban még nem láttam, és a 
szakirodalomból sem volt ismerős. Később továb-
bi példányokat találtunk 20 méteres mélység alatt, 
sötét barlangi zónában. A begyűjtött példányokat 
fénymikroszkóp és pásztázó elektronmikroszkóp se-
gítségével vizsgáltuk. A DNS-ük alapján és yucatáni 
rokon rákcsoportokkal összehasonlítva információk-
hoz jutottunk az új faj leszármazási kapcsolatairól. Az 
állat nevében a „troglomorpha” tag a barlangi kör-
nyezethez való alkalmazkodás magas fokára utal: a 
10 milliméter testhosszúságú, törékeny, vak, színte-
len állat csápjai és járólábai szélsőséges módon meg-
hosszabbodtak, a végtagokon számos érzékszőr és 
érzékszemölcs fedezhető fel, ezek a mechanikai és 
kémiai ingerek érzékelésére szolgálnak a fény nél-
küli környezetben – nyilatkozott az eddig ismeretlen 
Mayaweckelia troglomorpha barlangi vakrák felfede-
zéséről Angyal Dorottya.

kItArtás és AkArAt
  Kósa Boglárka

Márton Anita szerezte a magyar pályaatlétika első világbajnoki aranyérmét. A Szegedi Tudo-
mányegyetemen gyógypedagógusként végzett élsportoló a birminghami fedett pályás világ-
bajnokságon a világ idei legjobb eredményével, országos csúccsal nyerte a női súlylökést. A 
világbajnokot egyetemi éveiről és a siker titkáról kérdeztük.

A Szegedi Tudományegyetem végzett hallgató-
ja évek óta a nemzetközi sportelit tagja: fedett pá-
lyán több Európa-bajnokság győztese, a 2016-os 
portlandi világbajnokság ezüstérmese. 2018-ban a 
birminghami fedett pályás világbajnokságon orszá-
gos csúccsal, 19,62 méterrel a női súlylökés bajnoka.
• A birminghami világbajnokságon, ahol a ma-
gyar atlétika első világbajnoki aranyát szerez-
te meg, betegen vett részt. Honnan merített erőt 
ahhoz, hogy mégis végigcsinálja?
– Szerencsére azért nem volt akkora nagy a baj. A 
világbajnokság hetében megfáztam egy kicsit. A 
versenyen egész jól éreztem magam, inkább utána 
volt rossz, hiszen kihajtottam magam rendesen, be-
leadtam mindent ebbe a versenybe. Tudtam, hogy 
az alapozás kezdete óta ezért dolgoztam, így nem 
állíthatott meg egy kis megfázás.
• Azt mondják, igazi versenyző típus, mert éles 
helyzetben és akkor is általában az utolsó körben 
löki a legnagyobbat. Ez tudatos stratégia?
– Régebben nekem sem ment így, sportpszichológus 
segített megtanulni, hogyan tudom kihozni magam-
ból a maximumot versenyen, mit csináljak akkor, ha 
izgulok. Ugyan készülünk rá valamilyen szinten, hogy 
három lökésből mindig ki kell jönnie egy nagynak, 
mégsem tudatos az, hogy az utolsó kísérletre lökjem 
a legnagyobbat. Ez talán kicsit tudatalatti, ilyenkor 

érzem igazán, hogy tényleg nincs több lehetőségem.
• A világbajnokság után szinte egyből indult to-
vább Portugáliába, a következő versenyre. Nincs 
megállás? Van azért idő néha pihenni is kicsit?
– A pihenés jelen esetben az utazás volt, illetve a 
világbajnokság után a hétvégém szabad volt Bir-
minghamben. Most azonban Portugália után nincs 
megállás, elkezdjük a felkészülést a nyári szezonra, 
edzőtáborozunk.
• Milyen egy átlagos napja?
– Reggeli, edzés, ügyintézés, ebéd, pihenés, edzés, va-
csora és alvás. Saját háztartást vezetek, van két kutyu-
som, így van mit csinálnom az edzések között is. Nem 
szoktam unatkozni, mindig rohangálok mindenfelé.
• Mit gondol, mi a siker titka?
– A kitartás és az akarat. Talán ez a két legfonto-
sabb dolog.
• A Szegedi Tudományegyetemen gyógypedagó-
gusként végzett. Hogyan tekint vissza ezekre az 
évekre? Tervezi, hogy egyszer majd gyógypedagó-
gusként dolgozzon?
– Örömmel tekintek vissza azokra az évekre. A jövő-
ben biztos, hogy gyerekekkel szeretnék foglalkozni, 
de még nem tudom, hogy edzőként vagy gyógype-
dagógusként. Ezt az idő és a lehetőségek eldöntik 
majd. Mindenesetre bizonyos, hogy sok dolgot tu-

dok majd kamatoztatni az egyetemen tanultakból.

A Diákhitel olyan pénzügyi lehetőség, amely bizton-
ságos és hosszú távon is vállalható segítséget nyújt a 
felsőoktatásban tanuló hallgatóknak, és lehetővé teszi 
számukra, hogy befektetésként tekintsenek jövőjükre.
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Újszászi ilona

BoBkó Anna
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JanáKy CSaba

NApféNyes 
eredméNyek
A „filléres áram” reményével kecsegtet a 
perovszkit anyagcsalád. Miért? Erre a kérdésre 
is válaszol Janáky Csaba, az SZTE adjunktusa, 
a tanítványának számító doktorjelölt, Samu 
Gergely és az amerikai partnereik együttmű-
ködése eredményeként az Amerikai kémiai 
Társaság három szaklapjában 7 hónap alatt 
megjelent 4 cikkében.

18
Szegedi 
Egyetem 
Magazin
2018



a napelemkutatás menetéhez jelentős 
mértékben hozzájárul az MTA–SZTE 
lendület fotoelektrokémiai kutató-

csoport. Profiljuknak megfelelő módszerek-
kel vizsgáltak egy korábban figyelmen kívül 
hagyott anyagcsaládot, a perovszkitokat. 
Az orosz lev Perovszki által felfedezett, az 
1940-es évektől ismert kristályszerkezetű 
vegyületek optikai aktivitását ugyanis csak 
2010 táján ismerték fel a kutatók.
– A hagyományos napelemekben az aktív 
anyag, a szilícium néhány száz mikromé-
ter vastag, ellenben a perovszkit esetében 
ez mindössze néhány száz nanométer. Te-
hát perovszkitból ezred olyan vékony réteg 
is elég, hogy ugyanazt a mennyiségű fényt 
nyelje el, mint a szilícium-napelemekben 
eddig használatos anyagok – érzékeltet-
te az újonnan felfedezett tulajdonság gya-
korlati hasznát a kutatócsoport vezetője. 
Janáky Csaba, a Szegedi Tudományegye-
tem Természettudományi és Informatikai 
kar kémiai Intézet fizikai kémiai és Anyag-
tudományi Tanszékének adjunktusa és csa-
pata választ keres a „Miért?”-re.  
A perovszkitok közé tartozó vegyületek 
közös jellemzője, hogy három elemből áll-
nak, kristályszerkezetük képlete: „ABX3”. 
A szegedi kutatók négyféle anyaggal, 
köztük például cézium-ólom-bromid ve-
gyületekkel foglalkoztak. E perovszkitok 
fotofizikai és elektrokémiai tulajdonsága-
it, valamint a különböző határfelületi je-
lenségeket vizsgálták. 
– Az egyik amerikai partnerünk, az Uni-
versity of Notre dame kutatója, a 2017 ta-
vaszán Szegedre is ellátogató Prashant 
v. kamat 2013–2014 óta foglalkozik a 
perovszkitok anyagcsaládjával. velük 
kezdtünk közös projektbe: az ott felhal-
mozott gyakorlati tudásra kíváncsian uta-
zott Amerikába az itteni elektrokémiai és 
fotoelektrokémiai tudással fölvértezett 
doktoranduszom, Samu Gergely.
A perovszkitokkal kapcsolatos amerikai 

Perovszkitból 
ezred olyan 
vékony réteg 
is elég
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műhelytitkokat elsajátítva napi 12–16 órán át vég-
zett kísérleteket Samu Gergely, majd eredménye-
it itthon értékelte mester és tanítvány, és döntött 
a folytatáshoz szükséges legjobb lépésről. 2017 
augusztusában Janáky Csaba is ellátogatott az 
University of Notre dame-ra, ahol intézeti szeminá-
riumot tartott. Az ottani és itthoni megbeszélések 
inspiráló hatására bővült a kutatási téma. A kitar-
tó kísérletezés nagyszámú adathalmazának az ér-
telmezése 7 hónap alatt 4 cikket is eredményezett. 
– A tudományos közösségben nagy a vita a perov-
szkitok körül. Ezek az anyagok nagyon ígéretesek, 
nagyon jó a fényelnyelő képességük és az elekt-
romos tulajdonságuk, de stabilitásuk kérdéses… 
Ennek sok esetben az okát sem értjük. épp ezért 
fontosak a vizsgálataink, amelyek az elemi folyama-
tokra kívánnak rávilágítani. Azt nézzük, mi történik, 
ha a perovszkitok fénnyel vagy vízzel, vagy oxigén-
nel találkoznak. Ha ezeket megértjük, akkor e folya-
matokat képesek leszünk szabályozni – magyarázta 
az ACS Energy letters 2017. júliusi számában publi-
kált közleményük jelentőségét Janáky Csaba. 
Metodikai jellegű cikket ritkán közölnek a szakmai 
lapok, bár széles közösséget szolgálnának. Ezért 
különleges a Chemistry of Materials új folyóirat-
ban megjelent írásuk, amely a perovszkitrétegek 
elektrokémiáját és spektroelektrokémiáját anyag-

tudományi szempontból mutatja be. A Journal of 
the American Chemical Society, vagyis a JACS 
2017. november 13-án fogadta el a töltéshordo-
zó dinamika szabályozása perovszkit filmekben 
elektrokémiai módszerekkel témájú dolgozatu-
kat. E JACS-cikkben vizsgálták, hogy a megvi-
lágítás hatására az elektron–lyuk párokból az 
elektronok miként mennek át az elektronveze-
tő rétegre. A negyedik publikációban a töltés-
hordozók vándorlásának a másik félfolyamatáról 
szólva arra válaszoltak, hogy a lyukvezető réteg-
re hogyan mennek át a pozitív töltésű lyukak. A 
perovszkitokkal kapcsolatos 4 cikk szerzőgár-
dája azonos: a két szegedi kutató mellett a világ 
száz legidézettebb kémikusa között számon tar-
tott amerikai professzor és doktorandusza sze-
repel. – Ezeknek a könnyen bomló anyagoknak az 
ultragyors vizsgálatára alkalmas műszer megta-
lálható Prashant v. kamat laboratóriumában, de 
nálunk még nem áll rendelkezésre ez a lézeres 
technika – árulta el Janáky Csaba. – Ám az ElI-
AlPS kutatóintézet laboratóriumában olyan lehe-
tőségek nyílnak, amelyek indokolták, hogy Samu 
Gergely 2018 januárjától a „szegedi szuperlé-
zeres központ” munkatársaként is folytassa az 
MTA–SZTE kutatócsoportban elkezdett munkát, 
a perovszkitokra fókuszálva.

kísérLetI 
vállalkozás
A szegedi egyetem két sike-
res és fiatal tudósa, a kutató-
orvos Berényi Antal (képünkön) 
és a vegyész Janáky Csaba az 
ideg- és az anyagtudományok 
határterületén mozogva, az 
EFOP-3.6.1. pályázat részeként 
azt vizsgálja, miként lehetséges 
az idegsejt-aktivitás ultragyors 
elektrokémiai detektálása.
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Cambridge-ben 
A győztes csApAt

  Antal Éva

A kémia, biológia és fizika tantárgyból, valamint 
Szent-Györgyi munkásságáról és életéről szóló, 
középiskolásoknak meghirdetett rangos tanul-
mányi vetélkedő – az SZTE Szent-Györgyi Tanul-
mányi Verseny – az egyetem egykori Nobel-díjas 
rektora előtt tiszteleg, ugyanakkor 2012 óta a te-
hetséggondozásra is hangsúlyt fektet. A rangos 
vetélkedőt 2017 decemberében 59 csapat közül 
a budapesti Baár–Madas Gimnázium csapata 
nyerte meg. Így aztán kísérőtanárukkal együtt 
ők utazhattak Szeged testvérvárosába. A három 
diák – Uri Benjámin, Makovsky Mihály, Boldi-
zsár Imre –, valamint a győztes csapat felkészí-
tő tanára, Vetlényi Dávid négy napot tölthetett 
Cambridge-ben, abban a városban, ahol fiatal 
kutatóként Szent-Györgyi Albert is élt és dolgo-
zott. Ellátogattak a Cambridge-i Egyetemre, fo-
gadta őket a város polgármestere, megnézték a 
Hopkins Buildingben az eredeti C-vitamint, szét-
néztek a Trinity College könyvtárában, átsétáltak 
a Mathematical Bridge-en is – hogy csak néhá-
nyat említsünk a gazdag programból. A VI. SZTE 
Szent-Györgyi Tanulmányi Verseny fődíja volt ez 
a különleges utazás, amelyet Szeged Megyei Jo-
gú Város Önkormányzata, a Cambridge–Szeged 
Society és az OTP Travel Zrt. tett lehetővé a győz-
tesek számára.

A beteg ember reméNye Is, 
hogy kordában tartható a káosz
Ha a betegség káosz, akkor a testen belüli szabálytalan folyamatok rendezésének ma-
tematikai módszerei támogatják a gyógyítást. Az SZTE Bolyai Intézet két matematikusa 
képes megszelídíteni a káoszt.

– Számos területen, például a légkörben, folyadékok 
áramlásában, de még bizonyos égitestek mozgásá-
ban és a testünkön belüli folyamatokban is előfordul 
egyszerű szabályok által meghatározott, mégis bo-
nyolultnak, szabálytalannak, véletlenszerűnek tűnő 
viselkedés, úgynevezett kaotikus dinamika. A káosz 
alaposabb megértése intenzív matematikai kutatá-
sok tárgyát képezi a múlt század második felétől – 
rögzítette kiindulópontját Röst Gergely matematikus. 
Matematikai módszereken alapuló interdiszciplináris 
kutatásokat végez az élet- és egészségtudományok-
ban Röst Gergely, a Szegedi Tudományegyetem Ter-
mészettudományi és Informatikai Kar Bolyai Intézet 
egyetemi docense, aki jelenleg az Oxfordi Egyetemen 
dolgozik. Szegedi kollégájával, a Bristoli Egyetemről 
2014-ben visszatérő Kiss Gáborral közösen jegyzett, a 
Chaos című interdiszciplináris folyóiratban 2018 elején 
megjelent cikkük arra a kérdésre válaszol, hogy miként 
tartható kordában a káosz.
– A fiziológiai szabályozó folyamatok matematikai 
leírására szolgál az 1977-ben bemutatott Mackey–
Glass-egyenlet, amiben megjelenik a különböző testi 

rendellenességek mögött meghúzódó kaotikus visel-
kedés is.  Az egyenlet különböző variánsait sikerrel al-
kalmazták többek között a vérképző rendszer, a szív és 
az érrendszer, továbbá, az idegrendszer többféle kóros 
elváltozásának alaposabb megértésében, illetve keze-
lésében. Sokszor bonyolultabb modelleknek is ez az 
egyik építőköve – magyarázta Röst Gergely.
A kaotikus viselkedés sok esetben nem kívánatos, 
ezért fontos megérteni, hogy milyen módszerekkel 
lehet megszelídíteni a káoszt. A Röst–Kiss-ötlet lé-
nyege, hogy az összes megoldást eltérítik a fázistér 
egy olyan különleges részébe, ahol kaotikus viselke-
dés nem léphet fel. Ily módon több különböző mecha-
nizmussal is sikerült a kaotikus viselkedést szabályos 
periodikus mozgássá vagy éppen egyensúlyi állapot-
tá szabályozniuk.
– Ha a szabálytalan működést okozó paramétereket a 
megfelelő módon megváltoztatjuk, akkor ezzel rende-
zetté tehető az egész rendszer. Ez a testen belüli kóros 
elváltozások megértésében és kezelésében is segíthet 
– érzékeltette Kiss Gábor a matematikai módszer gya-
korlati alkalmazásának a jelentőségét. ■

A magyarországi központú multinacionális gyógyszercég 
az oktatás és az egészségügy elkötelezett támogatója.

Rólunk gondoskodik 1901 óta.

■ Röst Gergely 2018-ban az oxfordi matematikai intézetben Ruth Baker professzorral
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kapu a 
világra
Napjainkban a nemzet kö zi esítés a 
felsőoktatási fokozatváltás köz-
ponti eleme. ez az átfogó program 
a Szegedi tudományegyetem kap-
csolatrendszerének erősítésére és 
nemzetközi láthatóságának növe-
lésére fókuszál. mi történt ezen a 
területen az elmúlt négy évben? az 
Szte kapu a világra? – kérdeztük az 
Szte négy rektorhelyettesét.
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prof. dr. NAgy kAtALIN,
nemzetközi ügyekért felelős rektorhelyettes:

– Az SZTE nemzetközi láthatóságát növelve a különböző ösztöndíjprogramokban 
részt vevő országok nagyköveteit meghívtuk a szegedi egyetemre, azzal a cél-
lal is, hogy közvetlen oktatási-tudományos kapcsolatok alakuljanak ki. A Magyar 
Rektori Konferencia Nemzetközi Bizottságának elnökeként azt is elmondhatom, 
hogy az SZTE oktatási és kutatási spektruma olyan széles, hogy különleges érdek-
lődés mutatkozik a külföldi delegációk részéről. A találkozások alkalmával számos 

írásbeli megállapodás született az orvosi 
és természettudományi területtől a me-
zőgazdasági és zeneművészeti karokon 
át egészen a bölcsészettudományi te-
rületig. A látogatásokat a nagykövetek 
előadásai színesítették, így a szege-
di egyetemről kiutazó hallgatók és ok-
tatók is első kézből kaptak információt 

egy-egy országról. Az elmúlt időszakban többek között az amerikai, az angolai, a 
chilei, a dán, az equadori, a francia, a holland, az indiai, az iráni, a kínai, a kubai, a 
marokkói, a mexikói, a nigériai, az osztrák, a román és a svéd diplomata is Szegedre 
látogatott. A munkánk sikerességét mutatja, hogy 2014 óta az SZTE-re érkező Sti-
pendium Hungaricum ösztöndíjas hallgatók száma a nyolcszorosára emelkedett. 
A mobilitási programokban, mint például az Erasmus+, a Campus Mundi vagy a 
CEEPUS, a ki- és beutazó hallgatói létszámok alapján Szeged vezető szerepet tölt 
be. A növekvő külföldi hallgatói létszám a magyar hallgatók multikulturális közös-
ségben való tanulmányait és szocializációját segíti elő, hiszen az idegen nyelvek 
gyakorlása mellett más országok kultúrájának megismerésére is lehetőséget ad. 
Ennek kiemelkedő része a szegedi American Corner és a Szegeden tanuló külföl-
di diákok hagyományos kulturális estje (ICE), melyen több ország nagykövete is 
részt vesz. Nemcsak rektorhelyettesi megbízatásom ideje alatt, hanem szakte-
rületemen, a Magyar Fogorvosok Egyesületének vezetőjeként is segítem az SZTE 
nemzetköziesítési munkáját, hiszen a külföldi konferenciákon mindig népszerűsí-
tem a szegedi egyetemet.

prof. dr. keméNy LAjos
tudományos és innovációs rektorhelyettes:

– A nemzetközi tudomány térképén még láthatóbbá teszi Szegedet az ELI-ALPS 
kutatóközpont és a körülötte kialakuló Science Park. A rendkívül rövid impulzuso-
kat kibocsátó lézersugárzás lehetőségeit kínáló ELI-ALPS népszerűsítését is szol-
gálja, hogy 2014 óta a lézerek orvosi és élettani felhasználására felkészítő nyári 
egyetemet tart az SZTE, illetve a legkülönfélébb egyetemi intézeteink szerveznek 
nemzetközi jelentőségű konferenciákat, workshopokat. Legutóbb például az SZTE 
Bőrgyógyászati és Allergológiai Klinikán tartottunk lézerekkel kapcsolatos, gyakor-
latorientált kurzust, amely Kanadától kezdve Svájcon át Olaszországig ide vonzott 
kutatókat. Az SZTE lézerfizikusainak, az anyag- és orvostudománnyal foglalkozó 
és az ezek határterületein dolgozó munkatársainak kapcsolatrendszere révén is ér-
keznek kutatók Szegedre a világ minden tájáról. A molekuláris medicina is felkerült 
Európa térképére, mivel Szeged lett a HCEMM (Hungarian Centre of Excellence for 
Molecular Medicine) kutatóközpont székhelye. Az elsősorban az orvostudomá-
nyok, biológia és gyógyszerésztudományok területén tevékenykedő kutatóknak 
nyílik ezzel lehetőség új kutatócsoportok alapítására, és bízunk abban, hogy sike-
rül külföldről is hazacsábítani kutatókat. Óriási a verseny a tudomány nemzetkö-
zi világában, és az SZTE versenyben van. Az SZTE azon egyetemek közé tartozik, 
amelynek kutatói képesek elnyerni például az Európai Kutatási Tanács vagy az MTA 
Lendület pályázatait. A külföldi tudományos intézményekből hazatelepülést ter-
vezőknek nyújt ösztönzést az Új Nemzeti Kiválósági Program. E támogatással több 
témában végezhető élvonalbeli kutatás egyetemünkön, ami tovább növeli az SZTE 
nemzetközi vonzerejét. Nagyon örülnénk annak, ha minden tudományterületen 
legalább egy új kutatócsoport alakulna nemzetközi vezetéssel. Minden alapkuta-
tás magában rejti az innováció lehetőségét. Újat kitalálni, újat alkalmazni – ez a 
felfedező kutatás, az innováció első lépése. Az alapkutatást végző egyetemi kuta-
tók fő törekvése a publikáció, miközben mérlegelik, hogy eredményüknek van-e 
olyan eleme, amely üzletileg hasznosítható, érdemes-e elmozdulni a szabada-
lom vagy a know-how irányába. A szabadalmaztatásban az SZTE segíti a kuta-
tóit: még nemzetközi együttműködésben befogadott szabadalmi bejelentéssel 
is büszkélkedhetünk.
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prof. dr. kArsAI krIsztINA
oktatási rektorhelyettes:

– A nemzetköziesítés területén az egyik legfontosabb prioritás az idegen nyelvű 
képzések számának növelése. Mára az SZTE által művelt minden képzési területen 
megtörtént az összes doktori iskola és további 32 képzés idegen nyelvű regiszt-
rációja. Jelenleg angol, francia és német nyelven indítunk teljes idejű képzéseket, 
de bizonyos nyelvszakok – részképzésben – az adott nyelven is elérhetők. Ehhez 
kapcsolódóan elindult a hallgatói léthez szükséges dokumentumok, például a Ta-
nulmányi és Vizsgaszabályzat lefordítása. A gördülékeny ügyintézés érdekében 
folytatódott az adminisztratív munkatársak, és ahol szükség volt rá, az oktatói ál-
lomány idegen nyelvi és oktatási kompetenciáinak fejlesztése.  Jelentős célkitűzé-
sünk, hogy a szegedi egyetem belépjen valamelyik nemzetközi MOOC szolgáltató 
platformra, mert nemzetközi szinten is versenyképes online kurzusokat kívánunk 
kialakítani magyar és angol nyelven, hogy így is megjelenjünk a nemzetközi pia-
con. Az online kurzusok előzménye és persze egyik változata a távoktatás, amely 
magyar nyelven évek óta sikeres a szegedi Gazdaságtudományi Karon. Ez a képzés 
a jövőben akár idegen nyelven is elindulhat. Az SZTE-n idegen nyelven elérhető-
ek a hallgatói szolgáltatások, a sportolási és a kulturális lehetőségek. Ezek közül is 
az egyik legfontosabb az Egyetemi Életvezetési Tanácsadó Központ angol nyelvű 
mentálhigiénés tanácsadása, melyen a tanulási problémákra is megoldást kap-
hatnak a diákok. A külföldi hallgatók számára a magyar vagy az idegen nyelvek 
tanulásában sincs akadály, az Idegennyelvi Kommunikációs Intézet jóvoltából. Az 
SZTE a tehetséggondozó, illetve kiválósági pályázatait és az intézményen belüli 
szakmai versenyeit már akként hirdeti, hogy mind a magyar, mind a külföldi hall-
gatók egyaránt tudjanak pályázni és támogatást szerezni. Az új szakok indítása 
esetében kötelező az úgynevezett mobilitási ablak kialakítása. Ez azt jelenti, hogy 
a mintatantervnek biztosítania kell egy olyan szemesztert, amikor az alacsonyabb 
kredit- és óraszám megengedi, hogy a hallgató Erasmus+ vagy más mobilitási 
programmal külföldi tanulmányútra utazzon, és az ott megszerzett krediteket az 
itthoni teljesítéséhez elismerjük. Tehát a nemzetköziesítési törekvések eredményét 
a magyar nyelvű hallgatók is élvezik.

prof. dr. mArtINek tAmás
közkapcsolati rektorhelyettes:

– Az oktatás és a kutatás szakmai aspektusai időnként értelmet nyerhetnek ugyan 
a nemzet szintjén, de az SZTE teljesítménye és kiválósága elsősorban globális szin-
ten mérettetik meg. Így az imázsunk óhatatlanul egy olyan nemzetközi térben 
alakul ki, ahol néhány ezer egyetem küzd a láthatóságért, elismertségért. Az el-
igazodást az egyetemi ranglisták segítik, amelyek számos paramétert figyelembe 
vesznek a teljesítmény és minőség megítélésére, de ezek között a tudományos 
teljesítmény és innováció súlya meghatározó. Azt a célt tűztük ki, hogy a rang-
sorok működését megértsük, és ennek fényében feltérképezzük az SZTE gyenge 
pontjait és potenciális erősségeit. 
Eredménynek tekintem, hogy sikerült megállapítanunk az SZTE tudományos tel-
jesítményének és kiválóságának állapotát a versenytársainkhoz képest. Többek 
között erre is építve világos stratégiát sikerült megalapozni, amelynek fókuszában 
a tudományos kapacitásunk tudatos minőségi javítása és mennyiségi növelése áll 
kutatócsoport-központú szemléletben. 
Az elmúlt rektori ciklus több olyan programjának irányításában is részt vettem, 
amelyek iparkodtak ezeket a célokat megvalósítani: a Molekuláris Medicina Ki-
válósági és az Interdiszciplináris Kiválósági Központok megalapozása, elindítása. 
Mindkét projekt azon munkálkodik, hogy Szegedet jobban beágyazzuk a nem-
zetközi kutatási térbe, idevonzzunk sikeres külföldi kutatócsoportokat, tehetséges 
kutatókat, és ezáltal is javítsuk a kiválóságot.
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Szeged az egyetemiSták vároSa – Mennyibe kerül a diákélet?

presszókávé
250 Ft

diák összvonalas havi bérlet 
4000 Ft

használt kerékpár
20 000 Ft

férfi hajvágás
2500 Ft

női hajvágás
3500 Ft

fodrász

koncertjegy
2500 Ft

fürdőbelépő
1600 Ft

vadasparki belépő
1800 Ft

1,5 szobás lakás
50 000 Ft/hó (rezsi nélkül)

albérleti szoba
30 000 Ft/hó (rezsi nélkül)

kollégiumi szoba
10 000 Ft/hó

1 kg kenyér
190 Ft

1 l 2,8%-os tej
220 Ft

latte
380 Ft

1 korsó sör
350 Ft

0,75 dl bor
800 Ft

1,5 l szénsavas ásványvíz
59 Ft

hamburger
320 Ft

hot dog
400 Ft

menüebéd
650–790 Ft

pizza    950 Ft

KözleKedés étel & ital

sz állás |  alBéRlet

KiKapcsolódás

szolgáltatásoK
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A könyvtár 
digitális 
írástudásunkat 
fejleszti

GAjzer erzsébet

BoBkó Anna
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a modern kor kihívásaira válaszolva 
olyan kibővült eszköztárral segíti a tudo-
mányos munkát az egyetemi könyvtár, 
mint az online tartalmak szolgáltatása, 
e-tananyagok archiválása, a nyílt hoz-
záférésű publikálás támogatása és a 
repozitóriumszolgáltatás, mindemellett 
megőrizte alapvető feladatát, vagyis az 
információgyűjtést és -szolgáltatást. 

kettős funkciót tölt be napjainkban az egyetemi könyv-
tár: változatlanul fontos tanulási térként és találkozási 
pontként működik, ugyanakkor a 21. századi technoló-

giai fejlődéssel és az információs forradalommal a könyv-
tárak is a hálózatba kerültek. a hálózatosodás hatására a 
könyvtár területe a virtuális térre is kiterjedt. 
– Az internet világában az információ mindenki számára 
könnyen elérhető, ugyanakkor az óriási adathalmazban a 
hiteles információt megtalálni nem egyszerű. A könyvek-
re, az olvasásra továbbra is van igény, de megváltoztak a 
felhasználói szokások. A Google-generáció tagjai célzottan 
keresik az információt, rövid kérdésekre akarnak azonnal 
adekvát választ kapni. Az nem számít, hogy a válasz egy 
folyóiratban, könyvben vagy a világ túlsó részén egy adat-
bázisban van. Ez óriási felelősség a könyvtárnak, hiszen 
meg kell találni a hiteles információforrásokat és azok szol-
gáltatásának módját. A tartalmakhoz olyan hozzáadott 
értéket kell rendelnünk, amely segítségével a felhasználó 
megtalálja a számára releváns információt, és azt meg-
felelően fel is tudja használni. Az egyetemi könyvtár első-
sorban az oktatást és a kutatást szolgálja ki, ehhez kell 
igazítani a forrásokat és az eszköztárat. Ma már nem fény-
másolatokban, jegyzetekben, hanem a különböző online 
dokumentumokban, elektronikus feljegyzésekben tároljuk 
az adatokat – fogalmazott keveházi katalin, az SZTE kle-
belsberg kunó könyvtár igazgatója. 
A könyvtár életében folyamatos feladatbővülés zajlik. 
Olyan új feladatokat látnak el, mint az online tartalmak 
szolgáltatása, a kutatók publikációinak, azok adatai-
nak és hivatkozásainak gyűjtése, a publikálási folyamat 
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és a tudományos eredmények 
disszeminációjának támogatása, 
a felhasználóképzés átalakítása 
a fenti feladatoknak megfelelően 
és a digitális kompetenciák erősí-
tése érdekében. Mindazt a tartal-
mat, ami az egyetemen létrejön, 
a könyvtár repozitóriumokban 
őrzi és szolgáltatja. Ezekben a 
teljes szövegű adatbázisokban 
tárolják például a doktori disz-
szertációkat, a szakdolgozatokat, 
az egyetemi szerzők publikációit, 
az egyetemtörténeti dokumen-
tumokat, az SZTE-n született 
tudományos könyveket, folyó-
iratokat, tananyagokat. 

– világszerte egyre erőteljesebb 
az igény a tudományos eredmé-
nyek open access, vagyis nyílt 
hozzáférésű elérésére. Ennek lé-
nyege, hogy a felhasználót nem 
terheli előfizetési díj, a publikáci-
ók megjelenéséért a szerző – a 
kutatóintézet, az egyetem – fi-
zeti ki a megjelenés díját. Ez az 
Article Processing Charge, az 
APC. Az SZTE pályázati rend-
szerben külön forrást biztosít a 
kutatóknak a nyílt hozzáféré-
sű cikkek megjelentetéséhez, 
a könyvtár a „Szerzői eszköz-
tár” szolgáltatásaival segíti a 
kutatókat a publikálásban és a 

pályázásban. Ez a publikációs 
támogatás egyre népszerűbb. A 
könyvtár az open access törek-
vések jegyében a közelmúltban 
egy olyan platformot is elkészí-
tett, amely az egyetemen meg-
jelenő tudományos folyóiratok 
számára nyújt lehetőséget: 
az Open Journal System (OJS) 
a teljes szerkesztőségi mun-
kát lefedi, és maga a folyóirat 
is publikálható ebben a keret-
ben. Több mint 10 kiadóval ál-
lunk kapcsolatban, azért, hogy 
az egyetemi folyóiratok bekerül-
jenek ebbe a rendszerbe – tette 
hozzá a könyvtár vezetője.

86 195
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ameriCan Corner nyílt szegeden
  Antal Éva

Az American Spaces hálózat legfiatalabb tag-
ja a Szent-Györgyi Albert Agórában az Amerikai 
Egyesült Államok Nagykövetsége, a Szegedi Tudo-
mányegyetem és Szeged Megyei Jogú Város Önkor-
mányzata közreműködéseként jött létre. Szegeden 
is megnyílt az American Corner a világ 169 or-
szágában, Szöultól Szabadkáig jelenlévő Ameri-
can Spaces hálózat legújabb tagjaként. Budapest, 
Debrecen, Veszprém és Pécs után a szegediek is 

tapasztalhatják: az American Corner programokat 
és előadásokat szervez, amelyeken a résztvevők 
megismerhetik az amerikai hagyományokat, tájé-
koztatást kaphatnak az amerikai továbbtanulási le-
hetőségekről. Nagy hangsúlyt kapnak a tudományt 
és technológiát népszerűsítő programok, valamint 
azok a foglalkozások, amelyeken a résztvevők fej-
leszthetik angoltudásukat, és megismerhetik az 
amerikai kultúrát.

67fő

univeRSitaS 
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eGyetemi tavaSz

64fő

SzeGeDi 
eGyetemi 
éneKKaR

fesztiváltól fesztiválig 
A kuLtÚrA jegyébeN
A felsőoktatási intézmény alaptevékenysége az oktatás, a tudományos ku-
tatás, a művészeti alkotótevékenység. Az egyetemi művészeti csoportok 
működtetésére, az egyetemi polgárok alkotótevékenységének ösztönzé-
sére létesült az SZTE Kulturális Iroda.
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a szegedi 
universitas 
évgyűrűI 
Időspirál köti össze a magyarországi Sze-
gedet, a romániai Kolozsvárt és a litvániai 
Vilnát: a három város felsőoktatási intéz-
ménye gyökereit a XVI. századig vezeti 
vissza. A humanista műveltségű uralko-
dó, Báthory István adja ki 1579-ben a vil-
niusi és 1581-ben a kolozsvári universitas 
alapítólevelét. A Kolozsvárott a történe-
lem viharaiban újból és újból újjászülető 
egyetem a XX. század eleji világháborút 
lezáró trianoni diktátum következtében 
kényszerül Szegedre menekülni. Az Er-
délyből száműzött egyetemet 1921-ben 
fogadja be az alföldi város, ahol az egye-
temalapítási törekvés az 1700-as évektől 
kezdve egyre élénkebb.

„Mi egy törzsnek vagyunk két hajtása...” 
– mondja 1940-ben Szent-Györgyi Albert, 
a szegedi egyetem rektora, aki szerint 
„semmiféle jogi formula nem fejezi ki azt 
a bensőséges viszonyt, amely minket a 
kolozsvári Ferenc József Tudományegye-
temhez köt…” Rektori székfoglaló beszé-
dében fejti ki, hogy „az egyetem feladata 
hármas: legősibb hivatása gyűjteni, ter-
jeszteni és gyarapítani az emberi tudást. 
Második feladata kis számban nevelni a 
jövőnek tudósokat, akik majdan ezt a hi-
vatást tőlünk átveszik. Újabb eredetű, de 
nem kevésbé magasztos az egyetemnek 
harmadik hivatása, nevelni a haza részére 
polgárokat, akik el vannak látva a szellem 
fegyverével... A mi egyetemünknek van 
még egy negyedik különleges hivatása is: 
hogy a nagy magyar Alföld szellemi köz-
pontja legyen...” E misszió újraértelmező-
dik a felsőoktatás globalizálódásával. 

Integrációval – a gyökereit 1840-ig visz-
szavezető szegedi tanító- és tanárkép-
zés, az addig más egyetemek karaként 
működő hódmezővásárhelyi és a szegedi 
főiskolák, valamint a szegedi orvos- és 
a tudományegyetem egyesülésével –, a 
XXI. század indulásával együtt születik 
meg a szegedi universitas, az ország leg-
jobb minősítésű kutatóegyeteme. A 12 
karú Szegedi Tudományegyetem verseny-
képes a nemzetközi felsőoktatási térben. 

Báthory István 
(1533–1586)  erdélyi 

fejedelem kiadja 
a kolozsvári 

egyetem 
alapítólevelét. 

A Báthory-
egyetemet 
Mária Terézia 
magyar 
királynő 
újjászervezi. 

Az Erdélyt megszálló 
román hatóságok a kolozsvári 
magyar egyetem helyén 
román egyetemet indítanak. 

A szegedi universitas jubileumai: a kolozsvári 
egyetem alapításának 440., a Tisza-parti városba 
telepedésének 100. évfordulója.

A szegedi egyetem hallgatói 
létrehozzák az első, a kommunista 
párttól független érdekvédelmi 
szervezetet, a Magyar Egyetemisták 
és Főiskolások Szövetségét (MEFESZ)

A szegedi egyetem kettéválik: 
a Ferenc József Tudományegyetem Kolozsvárra költözik; 
az újonnan alapított szegedi egyetem a Horthy Miklós 
Tudományegyetem nevet kapja.

A Szegedi Egyetemi Szövetség intézményei: a József Attila 
Tudományegyetem, a Szent-Györgyi Albert Orvostudományi 
Egyetem, a Juhász Gyula Tanárképző Főiskola, a Liszt Ferenc 
Zeneművészeti Főiskola, a Kertészeti és Élelmiszeripari 
Egyetem Élelmiszeripari Főiskolai Kara (Szeged), a Debreceni 
Agrártudományi Egyetem Mezőgazdasági Főiskolai 
Kara (Hódmezővásárhely), valamint társult tagként a 
hittudományi főiskola és az MTA Szegedi Biológiai Központja.

Átadják a Tanulmányi és 
Információs Központ épületét, 
melynek nagy részében az 
egyetemi könyvtár kap helyet.

Klebelsberg Kunó 
kultuszminiszter 
felavatja a Dóm tér 
egyetemi épületeit. 

A szegedi egyetem 
professzora, 
Szent-Györgyi Albert 
Stockholmban átveszi 
a Nobel-díjat.

A szegedi és 
hódmezővásárhelyi 
felsőoktatási intézmények 
integrációja Szegedi 
Tudományegyetem 
(SZTE) néven.

Átadják Magyarország 
modern kori történetének 
legnagyobb tudományos 
beruházását, az ELI-ALPS 
lézeres kutatóközpontot, 
köré Science Park 
szerveződik.

Az ideiglenesen Szegedre 
helyezett kolozsvári Ferenc József 
Tudományegyetem új, első Tisza-
parti tanévének kezdete.

Kolozsvárott, Magyarország 
második tudományegyetemén 
megindul az oktatás. 

Szegeden 
megindulnak 
az egyetemi 
építkezések.
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